
 بار دیگر بحث حق پخش فوتبال همچون ســال گذشــته در آغاز فصل جدید 
رقابت های لیگ برتر، به یکی از چالش های بین فدراســیون فوتبال و سازمان 
صدا و سیما تبدیل شده است. بنا بر قانون، سازمان لیگ، نهادی غیردولتی به 
شمار می آید و یکی از راه هایی که می تواند منابع لازم را برای مصارف خود تامین 

کند، دریافت حق پخش از تلویزیون است.
به گزاش »تابناک«، اما صدا و ســیما در این ســال ها به عناویــن گوناگون، از 
پرداخت این مبالغ سر باز زده و در مواردی هم که مجبور به پرداخت شده است، 
مبلغ پرداختی، بسیار پایین تر از چیزی بود که برای این کار پیش بینی می شد، به 
گونه ای که فدراسیون و تیم ها به هیچ عنوان نمی توانند روی این منابع حساب 
کنند. طی هفته های اخیر، جلسات مشترک متعددی میان مسئولان سازمان 
لیگ فوتبال، فدراســیون فوتبال و رســانه ملی برگــزار و در خصوص وضعیت 
پرداخت حق پخش فوتبال از سوی سازمان صدا و سیمای جمهوری اسلامی 
ایران تعیین تکلیف شد. طی این جلسات، مطالبه فدراسیون فوتبال برای فصل 
قبل ۲۲/۵میلیارد تومان برآورد شد که ریاست سازمان لیگ و فدراسیون فوتبال 

بر این باور بودند باید حتما از سوی سازمان صداوسیما پرداخت شود.
اما امسال با وجود تغییرات مدیریتی در سازمان صدا و سیما، این سازمان برنامه 
جدیدی  برای پرداخت نکردن حق پخش پیدا کرده و رئیس ســازمان با مقصر 
دانســتن دولت، دلیل پرداخت نکردن حق پخش را نبود بودجه لازم برای این 
کار دانســته  و اعلام کرده است، سازمان لیگ نمی تواند لیگ جدید را به خاطر 

عدم پرداخت حق پخش فوتبال برگزار نکند. 
رئیس سازمان صدا و سیمای جمهوری اسلامی ایران همچنین تصریح کرد: 
ســازمان صداوســیما تا زمانی که دولت طبق قانون، بودجه مشــخصی برای 
پرداخت حق پخش فوتبال به سازمان ارائه نکند، حق پخشی پرداخت نخواهد 
کرد. همچنین به نظر می رســد  به جز این اقدام رئیس ســازمان، صدا و سیما 

ســناریوی دیگری نیز در خصوص حق پخش داشته باشــد، به گونه ای که در 
روزهای گذشته، بیشتر گزارشــگران تلویزیونی به این نکته اشاره داشتند که از 
این پس حق پخش تلویزیونی از طریق فروش اینترنتی بازی ها تامین می شود.
اما شــجاعی کیاسری، نماینده مجلس و عضو شــورای نظارت بر صدا و سیما 
در واکنش به این تصمیم می گوید: انجام این کار برخلاف قانون اســت و طبق 
اساسنامه صدا و سیما، حق دریافت پول از مردم را ندارد. رسانه ملی باید رایگان 

در خدمت مردم کشور باشد. این کار نقض صریح قانون است.
او در پاســخ به اینکه آیا صدا و ســیما و فدراســیون فوتبال می توانند شبکه ای 
راه اندازی کنند و از آن طریق حق پخش را بگیرند، جواب می دهد: »خیر، این 
مسئله هم امکان پذیر نیست. همه شبکه ها باید دولتی باشند و بدین ترتیب قانون 
برای شبکه جدید هم همین خواهد بود. به هیچ عنوان کسی اجازه ندارد از مردم 
بابت پخش فوتبال پول بگیرد. شــما نگاه نکنید در خــارج از ایران از مردم پول 

می گیرند؛ چون اساسنامه شبکه های آنجا مثل شبکه های ما نیست.
البته به جز کیاســری، نماینده دیگری نیز به این موضوع واکنش نشان داده و 
اقدامات رسانه ملی را مغایر با قانون دانسته، به طوری که هادی حسینی، عضو 
فراکسیون ورزش در مجلس شورای اسلامی، در گفت و گوی خود با تابناک در 
خصوص این موضوع اظهار داشت: این سخنان به نظر کمی خنده دار می رسد و 
من بعید می دانم که رئیس صدا و سیما از این واژه ها استفاده کند، زیرا بسیاری از 
این سخنان معقولانه به نظر نمی رسد؛ به قول معروف، »گنه کرد در بلخ آهنگری 

به شوشتر زدند گردن مسگری«، این مصداق صحبت آقای سرافراز است.
این نماینده مجلس گفت: این دو هیچ ارتباطی به هم ندارند. صدا و سیما یک 
بخش خصوصی اســت، اما طرف مقابل آن دو بخش دولتی اســت که یکی از 
آن ها حاکمیتی می باشــد و نمی شــود دو نفر دولتی با هم دعوا داشته باشند و 
تمام کاسه و کوزه ها ســر نفر دیگر شکسته شود. این نماینده مجلس گفت: ما 

در قانون بودجه چیزی به نام حق  پخش نداریم. حق پخش حقی است که صدا 
و سیما از قبل پخش برنامه های فوتبال و به عبارت دیگر از تولیدات فدراسیون 
فوتبال به باشگاه ها و فدراســیون بدهکار می شود، فدراسیون هم نهاد قانونی 
غیر دولتی اســت و از اختیاراتشان است که مســابقات را برگزار کنند و تولیدات 

خود را به فروش بگذارند.
وی گفت: این دقیقا مانند این است که فیلمساز برای صدا و سیما فیلم ساخته 
است و بعد از پخش سازمان حقوق مربوط به این فیلم را به سازنده و تهیه کننده 
پرداخت می کند، در اینجا صدا و ســیما با تهیه کننده شرط نکرده است که پول 
را زمانی که دولت پرداخت کرد به وی بدهد، این اصلا نمی تواند درســت باشد و 

فیلمساز می تواند فیلم به سازمان ندهد.
در اینجا نیز وضع همین گونه است. فدراسیون می تواند از سازمان شکایت کند 
و  اجازه ورورد دوربین های صدا و سیما را به درون استادیوم ها ندهد. هم اکنون 
اگر کســی حتی یک تابلوی تبلیغی در گوشه ای از زمین بگذارد، صدا و سیما یا 
از آن فیلمبرداری نمی کند یا اگر این کار را کرد، به نحوی با دبه کردن از وی پول 

گهی را پخش می کنند. می گیرند و آ
وی گفت: دولت و صدا و سیما، هر دو از حاکمیت هستند اما فدراسیون یک نهاد 
ملی غیر دولتی اســت. بنابراین، نمی شود برای این کار این گونه شرط و شروط 
گذاشت. این حرف ها خنده دار اســت. نظر من این است که سرافراز عاقل تر از 

این حرف ها باشد.
وی درباره فروش اینترنتی حق پخش نیز گفت: این هم یکی از راهکارهاست. 
اکنون در بسیاری از کشورها هم به همین شیوه عمل می شود، اما در کشور ما 
این کار امکان پذیر نیست. بنا بر اساسنامه صدا و سیما، این سازمان رسانه ملی 
حســاب می شود و حق ندارد، بابت پخش برنامه از مردم پول دریافت کند، مگر 

اینکه قانون جدیدی تصویب و اجازه این کار به صدا و سیما داده شود.

خبر آخر

چهره روزاینستوگرافی

رونی بعد از 11 سال 
 پیراهن اورتون 
را پوشید 
کاپیتان شیاطین سرخ بعد 
از 11 سال جدایی از اورتون 
به گودیسون پارک برگشت و 
پیراهن تیم سابق خود را در 
دیداری دوستانه  به مناسبت 
خداحافظی دانکن فرگوسن 
بر تن کرد.

تیتر دو

کفاشیان: کی روش 
بازمی گردد

علی کفاشــیان درباره ریاســت این کمیته توسط او 
و حذف ترابیــان از این کمیته گفت: حرف درســتی 
را مطــرح کرده اید. از ابتدا هم قرار نبود ریاســت این 
کمیته را بپذیرم و بنا به دستور AFC این کار را انجام 
 AFC دادم. در گذشــته عضو کمیته مســابقه های
 AFC بودم و در همان جا کاندید شدم اما مسئولان
گفتند که چون من نایب رئیس هســتم، ریاست یکی 
از کمیته هــا را در دســت بگیرم کــه در نتیجه آن ها 
کمیته فوتســال را تحویــل دادنــد. الان هم کمیته 
خوبــی در اختیار ماســت و در کنــار آن از تجربیات 
ترابیان اســتفاده می کنیــم. وی درمورد بازگشــت 
کی روش گفت: شــک نکنید که کــی روش قرارداد 
دارد و به آن احترام می گذارد و بازمی گردد. از اول هم 
صحبت هایی کرده بود که بازمی گردد اما مربی ثابت 
است و پروازی نیست و آن مدت بیشتری که نبوده با 
هماهنگی ما بوده است. علی کفاشیان درمورد حق 
پخش تلویزیونی و قراردادی که به تازگی با صداوسیما 
بسته شد، گفت: یک موقع شما حقوقی می گیرید و 
اگر کار بکنید یا نکنید، این حقوق را دریافت خواهید 
کرد ولی گاهی بر اساس کارکردتان حقوق می گیرید. 
این باعث می شود انگیزه بالا برود و درآمدزایی بیشتر 
 IPTV شــود. امروز این اتفاق برای فوتبال افتاده و
هم همین است در این طرح باشــگاه ها مبلغ ثابتی 
می گیرند ولی باشــگاهی که بیشتر کار کند، مزایای 
بیشتری خواهد داشت. من قول می دهم اگر این کار 
خوب انجام شود، خود صداوسیما و تیم ها از این راه 
درآمد کسب می کنند و از حالت حق پخش تلویزیونی 
سنتی بیرون می آید و این طرح کمک می کند به بالا 

رفتن مطلوبیت لیگ.
رئیس فدراسیون فوتبال در پاسخ به این سوال که آیا 
صداوسیما بدهی فصل گذشــته خود به فدراسیون 
فوتبال را با این کار پرداخت کرده اســت، تاکید کرد: 
هنوز هم ۲۲میلیارد از صداوسیما طلبکار هستیم و 
آن ها این پول را پرداخت نکرده اند؛ چرا که می گویند 
دولت به ما در این زمینه بودجه ای نداده و نمی توانیم 
پول شما را بدهیم. با روش جدیدی که قرار است آن را 
اجرا کنیم، پول فوتبال از سایر برنامه ها جدا می شود 
و مستقیم به حساب ما واریز می شود. البته که در این 

روش کیفیت کار هم بالا می رود.

 شکست بارسلونا و اینتر 
در دیدارهای دوستانه

رونــد نتایج ضعیــف بارســلونا و اینتــر در بازی های 
دوســتانه ادامه یافت و این دو تیم بــار دیگر مغلوب 
حریفانشان شــدند. در یکی از دیدارهای مهم برگزار 
شده، گالاتاسرای با تک گل اسنایدر موفق شد اینتر را 
شکست دهد. نفوذ پودولسکی از جناح راست و پاس 
او به اسنایدر در دقیقه ۵4 همراه شد تا هافبک هلندی 
گالا با یک ضربه دقیق و تماشــایی قفل دروازه اینتر 
را بشکند. در ادامه و با نزدیک شدن به دقایق پایانی 
تعویض های پرشمار دو تیم آغاز شد که در مهم ترین 
آن ها استفان یووتیچ خرید جدید نراتزوری ها به همراه 

کاپیتان رانوکیا وارد زمین شدند. 
اما حضور ستاره ســابق منچسترسیتی نیز نتوانست 
تغییر چندانی در خط حمله کم فروغ شاگردان مانچو 
ایجاد کــرده و بالعکس از آن طــرف بازیکنان گالا با 
استفاده از دفاع ناهماهنگ اینتر که برای نخستین 
بار میراندا را نیز در ترکیب خود می دید، چند بار دیگر 
تا آستانه رسیدن به گل دوم پیش رفتند که در نهایت 
راه به جایی نبردند تا بازی با همان تک گل اســنایدر 
سرشناس به پایان برسد. بارسلونا نیز که در بازی های 
دوســتانه اخیر خود ضعیف ظاهر شــده، با نتیجه ۲ 
بر یک مغلوب فیورنتینا شــد. در ایــن دیدار لوئیس 
سوآرس در دقیقه 17 برای بارسا گلزنی کرد و فدریکو 
بردارسچی نیز در دقایق ۵ و 1۲ دو گل بنفش پوشان 

را به ثمر رساند.

کاستا به دیدار نخست 
چلسی نمی رسد

مهاجم باشگاه چلســی به احتمال زیاد نمی تواند در 
ترکیب تیمش مقابل سوانزی در هفته  نخست لیگ 
برتر انگلیس به میدان برود. دیگو کاستا که به خاطر 
آسیب دیدگی  دیدار ســوپرکاپ فو تبا ل انگلیس را از 
دست داد، ممکن اســت در دیدار نخست آبی های 
لندن در لیگ برتر انگلیس نیز در ترکیب تیمش قرار 
نگیــرد. مورینیو در مورد کاســتا به ســاکرنت گفت: 
نمی دانم کاستا به دیدار با سوانزی می رسد یا نه. فکر 
می کنید من دروغ می گویم امــا به هیچ وجه این کار 
را انجــام نمی دهم. دو روز پیش بود که کاســتا آماده 
حضــور در ترکیب تیــم بود و دیروز هــم خیلی خوب 
تمرین کرد امــا در نهایت نتوانســتیم او را در ترکیب 

قرار دهیم.

ونگر، بنزما را نمی خواهد
ســرمربی آرســنال اعلام کرد به هیچ وجه به دنبال 
خرید مهاجم ر ئال  ماد رید نیست. تیم آرسنال در دیدار 
سوپرکاپ فو تبا ل انگلیس موفق شد با نتیجه  یک بر 
صفر مقابل چلســی به برتری رسیده و جام قهرمانی 
را به خانه ببرد. نام کریم بنزمــا در طول فصل نقل و 
انتقالات تابســتانی بارها در ارتباط با آرسنال منتشر 

شده است. 
وقتی از آرســن ونگر در مورد این موضوع سوال شد، 
او در پاســخ عنوان کرد: نه. راستش را بخواهید باید 
بگویــم او را نمی خواهیــم. چند روز پیش ســرمربی 
توپچی ها خودش بــه گمانه زنی ها درباره خرید بنزما 
دامــن زده بود. او در این باره گفتــه بود نمی   دانم این 
حرف هــا از کجــا می آید امــا در ادامه فصــل نقل و 
انتقالات ممکن است هر اتفاقی رخ دهد. ونگر البته 
چنــد روز بعد از آن و در پی پیــروزی 6 بر صفر تیمش 
مقابل لیون اعلام کرد تیمش به هیچ وجه به بازیکن 

جدید نیاز دارد.
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همه نگران آقای عضله
قهرمــان پــرورش اندام ایران و جهان این روزها حال و روز خوبی ندارد و چشــم انتظار 
حمایت مسئولان و دعای خیر مردم است. بیت الله عباسپور قهرمان پرورش اندام ایران 
که در میان طرفدارانش به بیتو )Baito( شــهره است، این روزها در بستر بیمار به سر 
می برد و در بخش آی سی یو تحت مراقبت ویژه  پزشکان قرار دارد. عباسپور که از چند 
سال پیش عنوان کوه  عضله ایران را یدک می کشد همواره به خوش خلقی و مهربانی 

شهره بوده و در پشت آن همه عضله، قلبی پرمهر دارد. اما او که از چند ماه 
پیش در بستر بیماری افتاده،  این روزها دچار مشکلات جدی شده و از 

انجام برخی از امور ســاده نظیر غذا خوردن و راه رفتن نیز ناتوان شده 
است.  عباسپور علاوه بر بیماری از برخی بی مهری ها نیز رنج می برد. 

شــایعاتی که در روزهای اخیر مبنی بر اینکه وی به دلیل 
استفاده از مکمل های غذایی دچار این بیماری شده، 

یکی از مواردی است که قهرمان پرورش اندام ایران 
را رنج می دهد. امید اســت با حمایت مسئولان و 
دســت اندرکاران ورزش، قهرمــان پرورش اندام 

ایران بتواند سلامتی خود را بازیابد. 

حرف های رئیس رسانه ملی خنده دار است
در قانون بودجه چیزی به نام »حق پخش« نداریم

اســتقلال بعد از 10 روز به خواسته اش رسید؛ ثبت قرارداد 
پروپژیچ کروات. آن ها خوش شانس ترین باشگاه دنیا هستند 
که استعلام مستقیم از فیفا می گیرند و بازیکنی را به خدمت 
می گیرند که در قانون و عرف نقل و انتقالات روز دنیا و مصوبه 
فیفا یک تخلف آشــکار به حساب می آید ولی بهرام امیری 
مدیر اســتقلال می گوید که طبق روال قانونی مدارک را در 

اختیار سازمان لیگ قرار می دهیم! همه منتظر هستند.
فیفا - حالا این ســوال پیش می آید که اگر اســتقلالی ها 
آن قدر قدرت دارند که می توانند در فیفا نفوذ مستقیم داشته 
باشند و استعلام خارج از عرف بگیرند، باید از آن ها پرسید 
چرا این قدرت را در دیگر موارد خود به کار نمی برند. ۵ پرونده 
شکایت که همه آن ها مثل شمشیر بالای سر استقلال قرار 
دارد و هر کدام به نوعی برنده مطالبات خود هستند اما همان 
مشــاورانی که برای فروش مهاجم کروات تلاش می کنند 
و او را جزو یکــی از بهترین مهاجمان دنیــا می دانند هنوز 
نتوانســته اند یکی از حکم های فیفا را بشکنند و استقلال 
برنده این پرونده ها باشد. بازیکنان خارجی مطالبات خود را 
دارند و پرونده ها یکی پس از دیگری به مهلت آخر می رسد. 
نکته اصلی همینجاســت؛ امیری می گوید: »فیفا جواب 
استعلام را به ما زده است.« این یک ادعای غیرقابل باور و 
کاملا شگفت انگیز است چرا که مرجع رسمی تمام مکاتبات 

باشگاه ها به عنوان زیرمجموعه، فدراسیون فوتبال است و 
تمام مستندات می بایست به واسطه تاییدیه امور بین الملل 
به عنوان ورود و خروج مکاتبات باشد. این یک قانون کلی 
برای تمام باشــگاه های دنیا و فدراسیون هاست اما دیروز 
امیــری از رابطه مســتقیم با فیفا صحبت کرده اســت که 
چندان معقول نیست، مگر آنکه سازمان موازی با سازمان 
لیگ، یعنی اتحادیه فوتبال و افرادی در این مجموعه برای 
انتقــال پروپژیچ تلاش های خــود را کرده باشــند و بدون 
اطلاع از ســازمان لیگ اقداماتی را ترتیب داده باشــند که 
حتما اگر این اتفاقات هم بیفتد بعید به نظر می رسد فیفا به 
سازمان های فرعی و غیرمرتبط جواب یک استعلام مهم 
را بدهد ولی حالا که این اتفاق افتاده همه منتظر هستند که 
این استعلام رسمی از فیفا به استقلال رونمایی شود تا همه 
ابهامات فوتبال دنیا رفع شود و باشگاه های دیگر دنیا هم 
بدانند که مرجع رسمی قانونگذاری در فوتبال، فدراسیون ها 
و سازمان های لیگ و قوانین مصوب داخلی نیست چرا که 
می تــوان همه این موارد را کنار زد و مســیر دیگری را پیش 
رفت. حالا نوبت اســتقلال اســت که در جشن رونمایی از 

کروات افسانه ای مدارک خود را نشان دهد.
تی ام اس - مشــکل اســتقلال تنها اختــلاف زمانی بین 
تهران و مقدونیه نیست. فیفا در قوانین نقل و انتقالات خود 

صراحتا اعلام کرده است که زمان نقل و انتقالات هر کشور 
از یک سال یا 6 ماه قبل مشخص و ثبت شده است و به هیچ 
عنوان قابل تغییر نخواهد بود و در هیچ کدام از بندهای آن 
چیزی مربوط به اختــلاف زمان انتقال بازیکن از تیم مبدا 
به مقصد ذکر نشــده است و هر کشور و فدراسیونی قوانین 
داخلی خود را رعایت می کنــد و هرگونه تخلفی در اینگونه 
موارد جریمه های سنگین دیگری را خواهد داشت. باید دید 

دومین سند رونمایی استقلال به چه تاریخی خواهد بود.
استقلالی ها مجبور هستند که صفحه تی ام اس پروپژیچ را 
هم رونمایی کنند و به همه اهالی فوتبال نشان دهند که این 
بازیکن چه زمانی از تیم کوکشی آلبانیایی جدا شده و چه زمانی 
به استقلال پیوسته است. اگر تاریخ فسخ تی ام اس به تاریخ 
۲3 جولای باشد، مسلما انتقال او قانونی است و کسی هم در 
این مورد شک نخواهند داشت اما در این میان تیم ملادوست 
مقدونیه که همه اخبار این انتقال را رصد می کنند منتظر این 
ثبت در سیستم تی ام اس است تا بداند بر اساس کدام معیاری 
بازیکنی که قراردادش را فسخ کرده، مقابل آن ها به میدان 
رفته و بازی را باخته اند. از طرف دیگر اگر هم در تاریخ تی ام اس 
زمان فســخ ۲4 جولای ذکر شود، یعنی اینکه تخلف محرز 
بوده و بازیکن تحت قرارداد نمی تواند بعد از پایان مهلت نقل و 

انتقالات با تیم استقلال قرارداد امضا کند. 

انتقال شگفت انگیز استقلال ثبت شد!
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